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Komise: Změny v policii 
nebyly sabotáží
Sloučení Útvaru pro odha-
lování organizovaného zlo-
činu s protikorupční policií 
bylo podle vyšetřovací ko-
mise Poslanecké sněmovny 
v pořádku a policejní prezi-
dent Tomáš Tuhý nevynesl 
informace z vyšetřování. 
Vážné chyby se naopak 
dopustilo olomoucké státní 
zastupitelství. str. 2

Smíchovské nádraží se 
dočká opravy
Nádraží na pražském 
Smíchově čeká kompletní 
rekonstrukce. Obnova zřej-
mě nejzanedbanější z vel-
kých pražských stanic si 
vyžádá až stovky milionů 
korun. Správa železniční 
dopravní cesty už zpraco-
vává podklady k projekto-
vé dokumentaci. str. 4

Policie začala vyklízet 
židovskou osadu Amona
Izraelská policie zahájila 
evakuaci židovské osady 
Amona na palestinském 
Západním břehu Jordá-
nu, v níž žije asi 300 lidí. 
Odpůrci evakuace ji bránili 
a při střetech bylo lehce 
zraněno 16 policistů. str. 10
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Fo
to

 k
ol

áž
 E

15

obchodní řetězce 
spěchají na internet
Vlastní e-shop provozují  
téměř tři čtvrtiny 
nejvýznamnějších  
obchodních řetězců.

byznys

str. 6

miliony  
pro sportovce
olympiský výbor rozdělí 
659 milionů korun, 
které získal od sázkovek 
na mládežnický sport.

byznys

str. 7
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PEtR KUKal:

Pokud se chce Zeman o kan-
didatuře poradit s nejbližšími, 
proč o tom už měsíc informuje 
celý národ? ta hra na „Pře-
mluvili jste mě“ je trapná.

twitter.com/e15news

České dráhy musejí od dubna zpřístupnit své zázemí konkurenci.  
Nutí je k tomu novela zákona. Soukromí dopravci novinku vítají, sami žádná 
depa, odstavné koleje ani opravny nemají. Železnici zřejmě čeká vlna sporů.

Depa se otvírají 
pro všechny

byznys / str. 5
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Babiš kontra Mládek
Ministr financí Andrej Babiš v tyto dny dělá 
i zajímavější věci, než že peskuje novináře žáda-
jící po něm vysvětlení příjmů. Například se sváří 
s ministrem průmyslu a obchodu Janem Mládkem 
kvůli OKD. Sociální demokrat Mládek by rád doly 
začlenil pod Diamo spadající pod jeho úřad. Proti 
tomu Babiš prosazuje přesun OKD pod jiný státní 
podnik Prisko, který má ovšem pod palcem on. 
Jestlipak za oběma kohouty nečíhají nějací lišáci? 

Na konferenci Retail Summit se sjely špičky 
českých řetězců a firem kolem retailu. Mezi stánky 
v předsálí byly nejviditelnější ty, které se věnovaly 
zařízením a technologiím souvisejícím s EET. An-
drej Babiš mohl být spokojený. Zatímco dříve tam 
měl pod palcem jen několik stánků typu Kostelec-
kých uzenin, teď podle jeho not musejí v retailu 
pískat všichni.  

Aktivistický byznysmen Radim Jančura vzdal 
na Slovensku bitvu se státem a ukončil železniční 
přepravu mezi Bratislavou a Košicemi. V cent-
rále Českých drah se v tu chvíli asi hodně zasnili. 
Na lukrativní trati totiž vedl podobný souboj, jaký 
spolu s Leo Expressem svádí Jančurův RegioJet 
proti Českým drahám mezi Prahou a Ostravou. 

Dohoda s názvem Transatlantické obchodní 
a investiční partnerství je podle hlavního obchod-
ního poradce Donalda Trumpa mrtvá. Německá 
kancléřka Angela Merkelová se však návrhu TTIP 
zastala. Asi ještě nedodýchal. 

n Reorganizace byla plně 
v kompetenci ministra 
vnitra, měl ji jen lépe 
vysvětlit. Vážné chyby 
se mělo naopak dopustit 
olomoucké státní za-
stupitelství vedené Ivo 
Ištvanem.

Pavel Otto

Policejní reorganizace, tedy 
loňské sloučení Útvaru pro 
odhalování organizovaného 
zločinu s protikorupční policií, 
nebyla sabotáží s cílem zabránit 
objasňování korupčních kauz 
a policejní prezident Tomáš Tuhý 
nevynesl informace z vyšetřová-
ní. Podezřelý z porušení zákona 
je naopak jeden z podřízených 
olomouckého žalobce Ivo Ištvana. 

To jsou závěry, k nimž dospěla 
sedmičlenná komise zvolená ze 
zástupců všech stran, které jsou 
v Poslanecké sněmovně. Vznik-
la před půlrokem po rozkolu 
mezi ministrem vnitra Milanem 
Chovancem (ČSSD) a šéfem 
hnutí ANO Andrejem Babišem. Ze 
zjištění komise plyne, že kampaň 

vedená médii vlastněnými Babi-
šem a podporovaná mimo jiné 
podnikatelem Radimem Jančurou 
byla neopodstatněná.

„Co se podsouvalo a tvrdilo, 
nebylo prokázáno,“ řekl předseda 
komise Pavel Blažek (ODS). Při-
pomněl, že pražské vrchní státní 
zastupitelství minulý měsíc 
odložilo trestní oznámení podané 
právě kvůli sabotáži.

„Reorganizace 
policejních útvarů 
byla plně v kom-
petenci ministra 
vnitra. Jediné, co 
mu lze vytknout, 
je podceněná 
komunikace. Ne-
bylo prokázáno, že 
reorganizace byla 
vedena snahou 
zametat závažné 
případy pod kobe-
rec. Neprokázalo se ani to, že měl 
být vystrnaděn tehdejší ředitel 
ÚOOZ Robert Šlachta,“ dodal člen 
komise Daniel Korte (TOP 09). 

U další otázky týkající se 
„brutálního“ úniku informací, 
jehož se měl podle bývalého člena 
Šlachtova útvaru Jiřího Komárka 
dopustit Tuhý, šlo pravděpo-
dobně o účelovou diskreditaci 

nejvyššího policejního funkcio-
náře a také ministra vnitra. Tuhý 
se úniku nedopustil. Jeho nařčení 
Komárkem vycházelo z chybně 
vyhodnocené SMS zprávy, která 
měla být odeslána z okolí poli-
cejního prezidenta podnikateli 
Davidu Tesaříkovi. Ukázalo se 
však, že ji odeslal Tesařík komusi 
neznámému.

Komárek vycházel z kopie 
trestního spi-
su, kterou mu 
na týden půjčil 
žalobce Petr Šere-
da z olomouckého 
zastupitelství. 
Právě na Šeredu 
měla podle ČT po-
dat komise trestní 
oznámení. „Byla 
shledána závad-
nost v postupu 
Vrchního státního 

zastupitelství v Olomouci,“ uvedl 
k tomu bez bližších podrobností 
Korte. 

Další trestní oznámení bylo 
údajně podáno na pracovníka 
Generální inspekce bezpečnost-
ních sborů Milana Vaculíka kvůli 
tomu, že informace o prověřování 
Tuhého poskytl Lidovým novi-
nám.  názory str. 11

změny v policii nebyly 
sabotáží, potvrdila komise

Protagonisté dne

robert šlachta

náměstek řeDitele Celní správy

Jiří keJval

přeDseDa Čov

thomas De maizière

spolkový ministr vnitra

šetření parlamentní komise 
neprokázalo, že by reorganizace 
policejního sboru byla připravena 
s cílem vystrnadit jej z jeho pozice.

str. 2

olympijský výbor loni na mládežnický 
sport získal z daní sázkových firem 
rekordních 659 milionů korun. letos 
už výbor musí spoléhat na stát.

str. 7

Policie v německu provedla 
úspěšnou razii, která byla zamířena 
na osoby podezřelé z přípravy 
teroristických útoků.

str. 10

Zápisník  
Daniela Nováka

První náměstek policejního prezidenta Martin Vondrášek (vpravo) předal včera cizinecké policii šest 
nových aut se speciální technikou, která slouží ke kontrole cestovních dokladů a dalších dokumentů v terénu. 
tato auta se nazývají schengenbusy. Jde o vozidla typu transit, uvnitř je pojízdná kancelář.

SChEngEnbUSy
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Nebylo prokázáno, 
že reorganizace 
byla vedena 
snahou zametat 
závažné případy 
pod koberec.



n Veřejné služby jsou 
podmínkou výplaty 
plné dávky v hmot-
né nouzi. Kdo nemá 
o práci zájem, přijde 
o třetinu dávky.

Adéla Čabanová

Pokud je někdo dnes práce-
schopný, ale je na dávkách, 
znamená to podle minis-
tryně Michaely Marksové 
(ČSSD) při současné nízké 
nezaměstnanosti, že se spíše 
práci vyhýbá. Věří, že k větší 
aktivitě přiměje lidi, kteří 
jsou přes půl roku bez pří-
jmů, nové pravidlo veřejné 
služby. Pokud neodpra-
cují alespoň dvacet hodin 
za měsíc, klesne jim sociální 
dávka z 3140 korun (životní 
minimum) na 2200 na osobu, 
tedy existenční minimum. 

Týká se to zhruba 150 tisíc 
lidí, kteří jsou evidova-
ní na úřadu práce a jsou 
na tom tak, že pobírají dávky 
v hmotné nouzi. Novinka 
neplatí pro lidi nad 68 let 
a invalidy třetího stupně.

Úskalí je, že úřady práce 
nemají povinnost každému 
sehnat veřejnou službu a ani 
to pro ně nebude snadné. 

„Může se stát, že taková prá-
ce nebude dostupná,“ řekla 
poslankyně Jitka Chalánková 
(TOP 09). Kritici také upozor-
ňují, že třetina dlouhodobě 
nezaměstnaných jsou lidé 
přes 50 let.

Lidé si také mohou přilep-
šit. Pokud odpracují více než 
30 hodin za měsíc, k životní-
mu minimu dostanou navíc 
605 korun na měsíc, tedy 
dvacet korun za hodinu. 
„Úřad práce je připraven 
na zavedení institutu veřejné 
práce,“ ujišťuje Kateřina Sa-
dílková, generální ředitelka 
úřadu práce. „Probíhají jed-
nání se starosty měst a obcí, 

s neziskovými organizacemi, 
oslovili jsme i farní charity,“ 
dodala.

Veřejné služby jsou 
nyní dobrovolné. Někdejší 
úpravu, kdy nezaměstna-
ným hrozilo při odmítnutí 
veřejných prací vyřazení 
z evidence úřadu práce, 
zrušil Ústavní soud. 

Při veřejných pracích mo-
hou lidé například zametat 
listí, odklízet sníh, nebo 
třeba opravovat drobnosti 
v místní škole. Záleží na tom, 
jaké možnosti vymyslí město 
nebo neziskové organizace. 
První krácení dávek může 
přijít po šesti měsících.

kdo nepracuje, dostane 
jen existenční minimum

www.e15.cz | 3 |

  

V naší webové aplikaci Samoobsluha 
si vyberte produkt, který vám nejvíce 

vyhovuje, a k tomu výhody podle 
vašich představ a přání.

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍC
více výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhod

www.ppas.cz
bezplatná linka: 800 134 134

Vyberte si sami svůj
produkt a bonusy, které

k němu od nás dostanete

264737/38� inzerce

veřeJná služba. Ministerstvo se chce nově řídit pořekadlem 
„Kdo nepracuje, ať nejí.“
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Lednový rozpočet skončil 
jako přebytkový  
Státní rozpočet skončil první 
měsíc roku v přebytku 9,1 mi-
liardy korun. Loni v lednu 
skončil rozpočet v přebytku 
45,9 miliardy korun. Na celý 
letošní rok je rozpočet schvá-
len se schodkem 60 miliard 
korun. Lednový přebytek 
rozpočtu je nejnižší od roku 
2009. V lednu vykazuje roz-
počet přebytek pravidelně 
od roku 2004.

Babiš je stále 
nejpopulárnější
Ministr financí a předseda 
hnutí ANO Andrej Babiš 
zůstává nejpopulárnějším 
politikem, i když se podíl 
jeho příznivců v lednu proti 

říjnu snížil o procentní bod 
na 57 procent. Na druhém 
místě žebříčku agentury 
STEM se drží ministr obrany 
Martin Stropnický (ANO) 
s 51 procenty a na třetím 
premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) se 42 procenty.

Národní bezpečnostní 
úřad má nového šéfa
Bývalý šéf Bezpečnostní 
informační služby (BIS) Jiří 
Lang se včera ujal vedení 
Národního bezpečnostního 
úřadu (NBÚ). Dosavadní 
ředitel instituce Dušan Na-
vrátil se stal vládním zmoc-
něncem pro kybernetickou 
bezpečnost a jeho úkolem 
bude vytvořit Národní úřad 
pro kybernetickou a infor-
mační bezpečnost. /čtk/

Krátce

Loňský rok byl pro Českou 
republiku v čerpání evrop-
ských dotací špatný. Objem 
smluvně zajištěných peněz 
byl zhruba deset miliard 
korun. Letos by to mělo 
být přibližně pětkrát více. 
Informovala o tom minist-
ryně pro místní rozvoj Karla 
Šlechtová. 

Celkově měla ČR z ev-
ropských peněz na konci 
loňského roku smluvně 
zajištěno 86,6 mili-
ardy korun, tedy 
14,2 procenta 
z programo-
vého období 
2014–2020. 
„Odhady byly 
mnohem vyš-
ší, loňský rok 
byl poměrně 
špatný. Z objek-
tivních důvodů. 
Nešlo tam o nastavová-
ní programů. Ale jsou řídicí 
orgány, které mají špatně 
nastavené výzvy. V průběhu 
vyhlášení je chtějí změnit, 
pak si stěžují na monitoro-
vací systém, ale jen zakrývají 
svoje vlastní chyby. Nebudu 
nikoho jmenovat, ale úřed-
níci, kteří si to přečtou, vědí, 
kam mířím,“ uvedla Šlechto-
vá. Smluvně zajištěné peníze 
ještě nemusí příjemce fyzic-
ky mít. Má ale v ruce doklad, 
že je obdrží.

Dalším důvodem nižšího 
čerpání bylo podle Šlech-
tové to, že stát poskytoval 
mnohem více národních 
dotací. „Každý žadatel jde 
raději požádat o národní 
dotaci, protože je to jedno-
dušší,“ doplnila ministryně.

Odhad čerpání na letošní 
rok je 53 miliard korun. 
MMR, které je za čer-
pání evropských dotací 

zodpovědné, bude 
podle Šlechtové 

intenzivně 
hlídat čerpání 

z jednotlivých 
programů. 
A pokud 
nebudou 
do poloviny 

roku naplně-
ny podle plánu, 

navrhne jejich 
přerozdělení. 

V programovém 
období 2014 až 2020 má 
Česká republika k dispozici 
648 miliard korun. Příští 
rok bude Evropská komise 
čerpání v jednotlivých ze-
mích vyhodnocovat a část 
peněz může přesunout 
mezi programy i mezi státy. 
U České republiky tato 
rezerva činí 38,6 miliardy 
korun. MMR proto smluvně 
zajištěné peníze porovnává 
s celkovou částkou sníže-
nou o tuto rezervu. /čtk/

loni se z evropských 
fondů čerpalo málo

Odhad čerpání  
z evropských fondů  

na letošní rok je

53
miliard korun.
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n Rekonstrukce zane-
dbané železniční sta-
nice přijde na stovky 
milionů korun.

Jan Šindelář 

Nádraží na pražském Smí-
chově čeká v příštích letech 
kompletní rekonstrukce. 
Obnova zřejmě nejzanedba-
nější z velkých pražských 
stanic si vyžádá desítky 
až stovky milionů korun. 
„V současné době zpracová-
váme podklady pro zadání 
projektové dokumentace,“ 
uvedla mluvčí investorské 
Správy železniční doprav-
ní cesty Kateřina Šubová. 
Stavební povolení chtějí 
železničáři získat příští rok, 

letošek si vyhradili na pro-
jektování. 

„Chceme řešit nové uspo-
řádání komerčních jednotek 
a případně vznik nových, dále 
projekt bude řešit možnosti 
využití opuštěných jednotek, 
například bývalého Bistra 
Barrandov,“ doplnila Šubová. 
Modernizace se v příštích 
letech dočkají také toalety, 
inženýrské sítě nebo vytápě-
ní. Dělníci ale budou k vidění 
na nádraží už letos, ještě před 
hlavní rekonstrukcí vymě-
ní okna a dveře za zhruba 
třináct milionů korun. 

Smíchovské nádraží 
získalo dnešní podobu v pa-
desátých letech minulého 
století, kdy architekti Jan 
Zázvorka a Jan Žák na mís-
tě staré výpravní budovy 

navrhli funkcionalistickou 
halu. Další změny přinesla 
osmdesátá léta a napojení 
na metro. Součástí nádraží 
je i zchátralý nevyužívaný 
protiatomový kryt. Projek-
tanti dostanou za úkol pro-
věřit možnosti jeho využití. 
Největší ránu krytu zasadily 
nikoliv bomby, nýbrž povod-
ně v roce 2002, od té doby 
zde vládne plíseň. 

Správa železniční do-
pravní cesty přitom plánuje 
menší opravy i dalších 
pražských nádraží. Letos 
jsou na seznamu Dejvice, 
Vršovice a Braník. Největší 
akcí bude oprava Fantovy 
budovy na hlavním nádraží. 
Rekonstrukce nabrala kvůli 
rozkolu s italskou společnos-
tí Grandi Stazioni skluz.

smíchovské nádraží 
se dočká opravy

PRÁVĚ V PRODEJI

T. G. MASARYK
POCHÁZÍ Z RODU HABSBURKŮ?
NOVÉ STOPY V PÁTRÁNÍ HISTORIKŮ

265006/52� inzerce

Dům má nového vlastníka. Dříve zde byly byty, kanceláře 
či velký sál a léta tady wfungovala i svérázná hospoda.
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Úřad pro zastupování státu 
ve věcech majetkových prodal 
historický dům v centru Pra-
hy poblíž hlavního nádraží 
za 355,1 milionu korun. No-
vým majitelem je společnost 
I.J.O. Prague Investments. 
V budově v minulosti sídlil 
například Tuzex. 

Do výběrového řízení přišly 
tři nabídky, z nichž nejvyšší 
činila 299,3 milionu korun. 
Minimální cenu stanovil ma-
jetkový úřad státu o 300 tisíc 
korun nižší. Podle obchod-
ního rejstříku sídlí jednatel 
společnosti I.J.O. Prague 
Investments ve Švýcarsku.

„Kromě kupní ceny bude 
do státního rozpočtu odve-
deno dalších několik milionů 
korun na dani z nabytí nemo-
vitých věcí,“ uvedla generální 

ředitelka ÚZSVM Kateřina 
Arajmu. Jde o druhý největší 
prodej nemovitosti v historii 
úřadu.

Areál převedla vláda na ma-
jetkový úřad v roce 2015. 
Úřad nabízel objekt ostat-
ním organizačním složkám 
státu, nicméně žádná z nich 
neprojevila zájem. Proto úřad 
vyhlásil výběrové řízení s auk-
cí na prodej budovy.

Objekt U Půjčovny 10 je 
v památkově chráněné loka-
litě v těsné blízkosti Václav-
ského náměstí a hlavního 
nádraží. Celá budova má pět 
nadzemních podlaží. Sou-
částí areálu je velký sál, který 
lze využívat na konference. 
K objektu patří i sousední 
parcela, která byla využívána 
jako hřiště. /čtk/

stát prodal bývalé 
sídlo tuzexu

Krúpa dá byty  
v Písnici k odprodeji 
Firma Kennial, která patří 
do skupiny Arca Capital slo-
venského podnikatele Pavla 
Krúpy, nabídne nájemníkům 
byty v Písnici k odprodeji. 
Více než 700 bytů získala 
firma od společnosti ČEZ 
za 1,305 miliardy korun v rám-
ci výběrového řízení.

Polívková smršť  
bude pomáhat
Ve dnech 20.–24. února se 
bude na Andělu prodávat 
polévka, která bude pomáhat 
léčit. Suroviny, které pomo-
hou mozku, doporučil neu-

rolog Ondřej Fiala a polévku 
uvaří šéfkuchař z restaurace 
Augustín Radek Fichtner. 
Polívková smršť je projekt, 
který pomáhá vybírat peníze 
na provoz rehabilitačního 
centra Ergo Aktiv.

Vila na Petřinách je 
nepravomocně památkou 
Ministerstvo kultury pro-
hlásilo za kulturní památku 
funkcionalistickou vilu 
v Praze na Petřinách, kterou 
její majitel plánoval zbourat. 
Na jejím místě chce stavět 
nový dům. Proti rozhodnutí 
památkového odboru minis-
terstva se odvolal. /čtk/

Krátce



n Depa, opravny, myč-
ky a odstavné koleje 
Českých drah budou 
moci využívat i další 
dopravci.

Jan Šindelář

Národní železniční dopravce 
ztratí absolutní vládu nad 
svým vlastním majetkem. 
Podle novely drážního 
zákona, která začne platit 
od dubna, budou muset 
České dráhy otevřít depa 
konkurenci. 

Ta dostane nově právo vy-
užívat například českodrážní 
čerpací stanice, myčky, dílny, 
fekální či odstavné koleje. 
Stane se tak v rámci liberali-
zace evropského železniční-
ho trhu. Dráhy proto horečně 
pracují na proměně své 
struktury. Uvedená zařízení 
včetně personálu vyčleňují 
do samostatné jednotky. 

„Je to velká změna, máme 
na to málo času, a proto 
na přípravách pracuje tým 
nejlepších odborníků,“ říká 
nedávno dosazený člen 
představenstva Českých 
drah Miroslav Kupec. Podle 
něj se dráhy musejí nové 

situaci přizpůsobit a snažit 
se na ní i vydělat. Příslušné 
služby totiž bude podnik 
poskytovat za úplatu, která 
ovšem nesmí žádnou firmu 
diskriminovat. 

Nejtvrdších odsudků se 
novela dočkala od odborů, 
které chtějí věc v únoru řešit 
na dopravní 
i velké tripar-
titě. Prováděcí 
vyhláška je 
totiž stále 
v legislativním 
procesu a lze ji 
ladit, napří-
klad upřesnit 
seznam všech 
přístupných 
zařízení. 

„Dráhy si to 
vybudovaly 
na své kapacity, žádné nad-
bytečné místo nemají. A teď 
se jim tam začne vnucovat 
kdekdo,“ uvedl předse-
da Odborového sdružení 
železničářů Jaroslav Pejša. 
S příchodem novely očekává 
i vlnu sporů mezi železnič-
ními společnostmi o přístup 
k infrastruktuře. Dráhy totiž 
budou moci podle minis-
terstva dopravy žadatele 
odmítnout s tím, že může 
službu čerpat jinde nebo že 

je požadované zařízení zcela 
vytížené. Podmínky a ceníky 
budou muset dráhy dopředu 
zveřejnit. 

„Případné spory bude řešit 
regulační subjekt, tedy nově 
zřízený Úřad pro přístup 
k dopravní infrastruktuře,“ 
doplnil mluvčí minister-

stva dopravy 
Tomáš Neřold. 
Úřad vzniká 
na základě 
stejné novely 
drážního 
zákona, poli-
tikům se ale 
zatím nedaří 
najít pro něj 
předsedu. 

Soukromí 
dopravci 
novelu vítají. 

„Uvidíme, jak bude její 
konkrétní naplnění vypa-
dat v praxi,“ sdělil mluvčí 
RegioJetu Aleš Ondrůj. Právě 
jeho dopravní společnosti 
by novela mohla pomoci 
najít nové zázemí poté, co jej 
developerský projekt vytlačí 
ze seřadiště na smíchovském 
nádraží. Žlutá firma ale 
nemá s drahami příliš dobré 
vztahy, přestala například 
využívat myčku ČD, což zdů-
vodnila vysokými náklady.  

Lze čekat spory. 
Dráhy budou moci 
žadatele o službu 
odmítnout, pokud 
by ji mohl získat 
jinde či je zařízení 
zcela vytížené. 
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Dráhy musejí otevřít 
brány konkurenci

265036/31� inzerce

Pomoc rivalům. Zákon donutí České dráhy i jejich personál sloužit i konkurenci.
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Irské nízkonákladové aero-
linie Ryanair od zimní se-
zony začnou z Prahy přímo 
létat do Madridu, Barcelony 
a Krakova. Největší počet 
frekvencí – sedmkrát v týd-
nu – dopravce plánuje pro 
linku do Barcelony, po čty-
řech týdenních frekvencích 
do Madridu a dva lety týdně 
do Krakova.

Dohodu na objednání 
linek potvrdilo i pražské 
letiště. Podle jeho mluv-
čí Mariky Janouškové je 
potenciál nárůstu pře-
prav cestujících zejména 
na linkách do Španělska. 
Jen v loňském roce počet 
cestujících do této středo-

mořské destinace vzrostl 
o devatenáct procent.

Letecká společnost 
Ryanair se ale na nových 
přímých linkách do Španěl-
ska bude potýkat s konku-
rencí stávajících dopravců. 
Do Madridu v současnosti 
létají z Prahy České aero-
linie a španělská Iberia, 
do Barcelony pak ČSA, 
Travel Service a španělský 
nízkonákladový dopravce 
Vueling. Naopak do Krako-
va se kromě Ryanairu nikdo 
na budoucí zimní sezonu 
nepřihlásil, dodala mluvčí. 
Roční potenciál linky činí 
tři a půl tisíce cestujících.  
/čtk/  více e15.cz

ryanair přidá ke 
svým letům z Prahy 
tři destinace

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/irsky-ryanair-posiluje-na-letisti-vaclava-havla-nove-linky-budou-do-spanelska-a-polska-1328348


Tomáš Stingl

Každý z podnikatelů, jenž 
se zúčastní týdenní obchod-
ní mise, která pozítří odlétá 
do Ománu, zaplatí 54 ti- 
síc korun. Cena zahrnuje 
letenku, vízum, ubytování 
v hotelu, tamní přepravu 
a podíl na nájmech sálů 
pro obchodní konference 
včetně občerstvení. Tento 
příklad ilustruje náklady 
na typickou obchodní misi. 
Počet účast-
níků kolísá 
podle zájmu 
o cílový trh 
obvykle mezi 
dvacítkou až 
stem byznys-
menů. Celkové 
náklady 
na rozsáhlejší 
mise pak mo-
hou vystoupat 
na čtyři či 
pět milionu 
korun. 

Jen v následujících třech 
měsících chystají vývozci 
tucet takových výprav, ne-
boť  chtějí výrazně rozšířit 
obchod se zeměmi mimo 
Evropskou unii. „Letos 
máme v hledáčku Latin-
skou Ameriku, Omán, Viet-
nam, Kazachstán, Arménii, 
Ázerbájdžán a Uzbekistán,“ 
vyjmenovává Miroslav Diro 
z Hospodářské komory 
ČR. Právě komora nebo 
Svaz průmyslu a dopravy 
organizují drtivou většinu 
cest. Stát se na financování 

obchodních misí nepodílí, 
ale  nabízí jim podporu. 

„Při vícedenních pro-
gramech může být i semi-
nář připravený na české 
ambasádě. Prostory se 
pak poskytují bezplatně 
a na náklady státu může být 
zajištěno i lehké občerst-
vení,“ vysvětluje Karolína 
Rezková z ministerstva 
zahraničních věcí.

Vývozci ale výrazně 
ušetří, pokud mise dopro-

vází vládního 
činitele. Pod- 
nikatelé pak 
smějí letět 
s delegací 
ve vládním 
speciálu 
zdarma. To je 
třeba případ 
návštěvy 
ministra 
zemědělství 
Mariana 
Jurečky 

na Kubě příští měsíc. 
Za účast na takové misi 
zaplatí byznysmen už jen 
31,5 tisíce korun.  

Zejména v arabských 
nebo postsovětských ze-
mích platí rovněž, že místní 
obchodníci berou delegaci 
mnohem vážněji, přiletí-li 
s vysokým státním činite-
lem. „Věřím, že stejně jako 
v předchozích letech se jich 
dočkáme i letos, bez ohledu 
na předvolební zaneprázd-
něnost politiků,“ doufá 
prezident Svazu průmyslu 
a dopravy Jaroslav Hanák.

| 6 | byznys

n Vlastní e-shop pro-
vozují téměř tři čtvrti-
ny nejvýznamnějších 
obchodních řetězců. 
V sedmi segmentech 
už elektronickou ces-
tou prodávají všechny. 

Michal Tomeš
 

Klasickým e-shopům roste 
významná konkurence. 
Podle výzkumu konzultač-
ní společnosti Acomware 
a Vysoké školy ekonomické 
má nyní vlastní internetový 
obchod 73 procent největ-
ších prodejců. Ze zkouma-
ného vzorku 125 největších 
hráčů na českém trhu je to 
91 firem. Ještě loni jich bylo 
jen 84. 

V sedmi odvětvích ma-
loobchodu dokonce platí, 
že vlastní e-shop provozují 
všechny největší společnosti 
v oboru. Jsou to obchody 
prodávající hračky, knihy, 
koberce, potřeby pro domácí 
zvířata, vybavení do kou-
pelen, sportovní vybave-
ní a obchody zaměřené 
na krásu a zdraví. „Zatímco 

loni bylo takových segmentů 
pět, letos je jich už sedm,“ 
uvádí Ondřej Klega, vedoucí 
marketingu v Acomware.

Přesun obchodníků na in-
ternet také zvyšuje pohodlí 
zákazníků, kteří na e-shopu 
nakupují prostřednictvím 
mobilů. Zatímco vlastní 
aplikaci má jen čtvr-
tina společností, 
mobilní verzi 
svých stránek 
provozuje po-
dle výzkumu 
až sedmde-
sát procent 
obchodníků 
a toto číslo dál 
roste. 

Vůbec nejvyhle-
dávanější jednotlivou 
značkou na internetu je 
potravinový řetězec Lidl, 
který hodlá spustit vlastní 
elektronický obchod teprve 
v letošním roce. Druhé mís-
to mezi nejvyhledávanějšími 
společnostmi na českém 
internetu náleží švédskému 
nábytkáři IKEA, za nímž 
následují Kaufland, Penny 
a Datart.

Své výsledky v inter-
netovém vyhledávání se 

obchodníci snaží vylepšovat 
pomocí kampaní označo-
vaných PPC (pay per clic, 
tedy platba za kliknutí), 
kterých využívá polovina 
dotazovaných obchodních 
společností. V drtivé většině 
sázejí na kombinaci systému 

od Googlu a Seznamu.
S přesunem ob-
chodních řetězců 

na internet sou-
visejí rovněž 
aktivity firem 
na sociálních 
sítích. V této 
kategorii 

je zdaleka 
nejsilnější 

Facebook, kde 
působí 76 procent 

společností. Druhé 
místo náleží s 39 procenty 
aplikaci na sdílení obrázků 
Instagram.

Nejslabší je v tomto 
ohledu Twitter, jehož 
služeb využívá sotva pětina 
obchodníků. „Sociální sítě 
jsou vynikajícím místem pro 
řešení zákaznické podpory 
i pro podporu marketingu. 
Firmy, které je nevyužívají, 
by to měly napravit,“ nabádá 
Klega. 

supermarkety si 
zakládají e-shopy

Podnikatele vyjde 
účast v misi na  
Kubu na 31,5 tisíce 
korun. Nemusejí 
totiž platit letenky  
ve vládním 
speciálu.

Ze 125 největších  
hráčů na českém trhu  
má vlastní e-shop už  

91
podniků. Ještě loni  

jich bylo 84.

nejbližší zahraničí mise českých podnikatelů 

země/region upřesnění

4. až 10. února Omán s Hospodářskou komorou

5. až 12. února
Kazachstán,  
Uzbekistán,  
Tádžikistán

s předsedou Poslanecké 
sněmovny

19. až 22. března Paraguay, Argentina
s náměstkem ministra průmyslu 
a obchodu

19. až 24. března Kuba s ministrem zemědělství

19. až 26. března Kanada s ministrem zahraničních věcí

březen* Ukrajina s ministrem průmyslu a obchodu

1 . až 4. dubna Egypt v rámci projektu euromed invest 

22. dubna Kazachstán oborová mise těžebního průmyslu

první pololetí* Jižní Amerika doprovod k cestě prezidenta 

* v přípravě Pramen HK ČR, SPD ČR

Podnikatelé míří do  
ománu, Paraguaye 
i tádžikistánu

e-shoP Jako nezbytnost. Kamenná prodejna už zjevně nestačí, zjistil potravinářský řetězec 
lidl. Svůj elektronický obchod chce spustit ještě v letošním roce.
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n Olympjiský výbor 
rozdělí 659 milionů 
korun získaných 
od sázkovek na mlá-
dežnický sport.

Dušan Kütner

Loňský rok byl třetím a také 
posledním, kdy sázkové 
a loterijní firmy mohly poslat 
čtvrtinu daní prostřednic-
tvím Českého olympijského 
výboru na sport mládeže. Re-
kordní částka 659 milionů je 
o čtvrtinu vyšší než předloni 
a o polovinu vyšší než v roce 
2014. Důvodů růstu je více.

„Jednak loterijní společ-
nosti systém daňových asig-
nací na sportování mládeže 
vzaly za svůj, a přestože 
byla jejich účast dobrovolná, 

hodnota jejich příspěvků 
stále rostla,“ uvedl generální 
sekretář výboru Petr Graclík. 
„Dalšími důvody bylo zvý-
šení sazby loterijní daně 
od začátku roku 2016 
a velké sportovní 
akce jako fotba-
lové mistrov-
ství Evropy 
a olympiáda 
v Riu de 
Janeiro, při 
kterých vždy 
roste objem 
prosázených 
prostředků,“ 
dodal.

Nejvíce přispěly tradičně 
Sazka (306 milionů korun), 
Tipsport (198 milionů) 
a Fortuna (95 milionů). Část 
daně ve výši sedmi milionů 
ale poslala i společnost Synot 

Tip senátora a miliardáře Iva 
Valenty, která kvůli letošní-
mu vyššímu zdanění výher-
ních automatů odstoupila 

od podpory sportu a vzdala 
se i postu generální-

ho partnera nej-
vyšší fotbalové 

ligy. Peníze tak 
i loni poslalo 
všech jede-
náct sázko-
vých firem, 

jimž to zákon 
umožňoval.
Možnost 

odesílat až čtvrtinu 
daní olympijskému 

výboru a mládežnickému 
sportu zavedl stát v roce 2014 
po krachu Sazky. Tehdejší 
sázkový gigant vlastněný 
sportovními svazy přispíval 
na sport mládeže stomilio-

sázkové firmy podpořily  
sport rekordní částkou 

Na sport loni  
ze svých daní přispěla  
tradičně nejvíce Sazka, 

která poslala

306
milionů korun.

PlynElektřina PREmobil

Na portál Moje PRE 
můžete

BEZ TRVALÉ
Nabídku služeb 

a veškeré informace o svém 
zákaznickém účtu 

zjistíte přímo z domova 
na www.pre.cz

Moje_PRE_inz_E15_225x148.indd   1 30.01.17   9:47
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odvody sázkových firem 
Českému olympijskému 
výboru (v milionech korun) 
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novými částkami. Po jeho 
krachu ale přísun peněz 
ustal. Teď Sazka pod novým 
majitelem přispívá opět.

Stát ovšem možnost přesu-
nout část daní zruší v rámci 
snižování počtu daňových 
výjimek. Sportovci se teď 
ale odlivu peněz neobávají. 
Stát totiž nahradil dosavadní 
systém zvýšenou podporou 
sportu z rozpočtu minister-
stva školství, a to až na letoš-
ních šest miliard. „Je nutné 
ocenit, že je to první výrazné 
zvýšení podpory sportu ze 
strany státu za posledních 
mnoho let,“ podotkl Graclík.

Uber spustil svou 
taxislužbu v Brně 
Technologická společnost 
Uber začala v Brně provo-
zovat svou službu Uber-
Pop. Pomocí mobilní apli-
kace propojuje partnerské 
řidiče se zájemci o svezení 
autem po městě i blízkých 
spádových obcích. Brno je 
druhým městem v Česku, 
kde je služba dostupná. 
Ceny mají být stejné jako 
v Praze, kde Uber funguje 
od roku 2014.

Ukázkové farmy 
dostanou milion ročně
Demonstrační farmy, 
na kterých budou země-
dělci předvádět ostatním, 
jak správně hospodařit, 
dostanou od státu až mi- 
lion korun ročně. Minis- 
terstvo zemědělství už 
vypsalo příslušný dotační 
titul a během tří let tak 
chce rozdělit až  třicet 
milionů korun. /čtk/ 

Krátce
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n Příští neděli mohou 
nadnárodní firmy 
přijít ve Švýcarsku 
o daňová zvýhodnění, 
jež je do země původ-
ně přilákala. Rozhod-
ne o tom plebiscit. 

Jan Vávra

Jeden z největších světových 
výrobců protéz, americký 
Zimmer Biomet plánoval in-
vestovat do rozšíření svého 
závodu ve švýcarském Win-
terthuru nejméně 40 milionů 
dolarů. Teď však rozhodnutí 
o této investici odkládá.
Minimálně do 12. února. Ten 
den budou Švýcaři hlasovat 
o reformě korporátních daní, 
jež by kantonům znemožnila 
zvýhodňovat zahraniční 
společnosti pomocí speciál-
ních úlev.

„Máme plány na posílení 
našeho byznysu ve Švýcar-
sku, zatím ale čekáme na to, 
co bude,“ řekl agentuře 
Reuters Luigi Sorrentino, 
šéf tamní továrny Zimmer 
Biomet. „Po celém světě 
fungují na tři desítky našich 
závodů, které spolu soutěží 
o investiční dolary,“ dodal 
manažer. Podle něho by 

však další expanzi švý-
carské výrobny kyčelních 
náhrad schválení návrhu 
napomohlo. Odmítnutí by 
přineslo nejistotu a nesta-
bilitu, politici přiznávají, že 
nemají žádný plán B.

Nadnárodním korporacím 
reforma nezapovídá výhody 
zcela, týkaly by se ale jen in-
vestic do výzkumu a vývoje 
stejně jako zisku z patentů. 

Mnohé kantony by ovšem 
snížily daně plošně všem 
firmám, aby si zachovaly 
ekonomickou atraktivitu. 
Podle odhadů poradenské 
společnosti KPMG by tak 
v případě schválení reformy 
švýcarská firemní daňová 
sazba celkem dosahovala 
přibližně 14 procent. Někte-
ré kantony by ji ale zřejmě 
stanovily ještě o něco níže. 

V dosavadní praxi samo-
správy lákaly nadnárodní 
korporace tím, že je nad 
rámec necelé osmiprocentní 
federální daně žádné další 
platit nenutily. Kompletní 
korporátní daňová zátěž 
se nyní pohybuje od 12 do 
24 procent. 

Švýcarsko se její refor-
mou snaží mimo jiné dostát 
dohodě s Bruselem z roku 

Firmy s napětím vyhlížejí 
švýcarské referendum

Země Množství Kurz

austrálie 1 18,999

Čína 1 3,646

Dánsko 1 3,633

emU 1 27,020

chorvatsko 1 3,620

Japonsko 100 22,084

kanada 1 19,175

maďarsko 100 8,723

norsko 1 3,042

Polsko 1 6,257

Rusko 100 41,669

švédsko 1 2,867

švýcarsko 1 25,305

turecko 1 6,662

Usa 1 25,074

Velká Británie 1 31,646

Kurzovní lístek Čnb Platnost od 1. 2. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

cetV 66,60 0,45 

ČeZ 428,50 -0,09 

erste Bank 776,10 1,34 

Fortuna 94,40 0,96 

kofola 411,00 0,24 

kB 885,50 0,06 

moneta 84,60 2,42 

o2 cR 260,20 0,46 

Pegas 820,30 0,04 

Philip mor. ČR 13 252,00 0,21 

tmR 655,00 0,00 

Unipetrol 191,50 -0,26 

ViG 616,40 0,85

Celkový objem (v tisících korun) 544 636

akcie na pražské burze 1. 2. 2017 

mohou Do toho mluvit. Švýcarští pracovníci winterthurského závodu zdravotnických implantá-
tů Zimmer biomet mohou účastí v referendu pomoci rozhodnout, zda se mají provozy firmy rozšířit.
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2014, v níž se zavázalo zru-
šit zvláštní daňový režim 
pro vybrané společnosti. 
„Nikdo nerozporuje, že re-
forma je nutná, ovšem tento 
návrh znamená, že zvýhod-
nění velkých firem, které 
ze země vyvádějí rekordní 
dividendy, zaplatí běžní 
občané,“ varuje sociálněde-
mokratická zákonodárkyně 
Jacqueline Badranová. 
Reforma má podle průzku-
mů velmi těsnou nadpolo-
viční podporu oprávněných 
voličů, jejich značná část ale 
stále zůstává nerozhodnuta. 
 více e15.cz

•	V zemi je zavedenou 
politickou institucí, jen 
v loňském roce občané 
hlasovali o třinácti návrzích, 
odsouhlasili jen pět z nich, 
mimo jiné rekonstrukci 
Gotthardského tunelu či 
úpravu azylového zákona. 
ten původně umožňoval 
využívat vládní budovy 
k ubytování migrantů 
bez souhlasu samospráv. 
Výsledek hlasování to 
znemožňuje.

•	k vyhlášení referenda stačí 
získat 50 tisíc podpisů. 
V České republice je to 
pětkrát tolik.

•	Za hranicemi švýcarska 
asi nejvíce pozornosti 
vyvolal návrh na zavedení 
základního příjmu ve výši 
2500 franků, vyslovila se 
však pro něj jen čtvrtina 
voličů.

referendum patří 
k veřejnému životu

Německý výrobce automo-
bilových součástek Robert 
Bosch zaplatí ve Spojených 
státech 327,5 milionu dola-
rů za urovnání civilních ža-
lob souvisejících s emisním 
skandálem automobilky 
Volkswagen. Oznámila to 
včera sama firma.

Společnost Bosch byla 
dodavatelem softwaru, 
s jehož pomocí Volkswagen 
manipuloval s testy emisí 
naftových vozů. Firma 
nicméně odmítá nařčení, 
že se na manipulacích 
podílela vědomě. Ani v do-
hodě o urovnání nepřiznala 
žádné pochybení.

Dohoda podle společ-
nosti urovnává požadavky 
spotřebitelů a prodejců 
ojetých automobilů. Její 
dosažení bylo oznámeno již 
v prosinci, teprve nyní však 
byly zveřejněny finanční 
podmínky. Dohodu však 
ještě musí schválit americ-
ký soud.

Automobilka Volkswagen 
předloni v září přiznala, 
že po celém světě do asi 
11 milionů naftových aut 
instalovala software, který 
umožňuje manipulovat 
s testy emisí. Skandál se 
týká i zhruba 1,2 milionu 
vozů Škoda Auto. /čtk/

bosch zaplatí kvůli 
skandálu vW stamiliony



n Poplatky za použí-
vání mobilních telefo-
nů v jiné zemi Evrop-
ské unie by se měly 
stát minulostí letos 
v červnu.

Jiří Liebreich

Zástupci členských zemí 
Evropské unie, europarla-
mentu a Evropské komise se 
shodli na podobě poplatků, 
které si od června budou 
moci navzájem účtovat 
mobilní operátoři za využí-
vání roamingových služeb. 
Dospělo se tak k dohodě, jež 
od 15. června umožní platby 
zákazníků za roaming v EU 

ukončit. Operátoři si budou 
mezi sebou účtovat maxi-
málně 0,032 eura za minutu 
volání a 0,01 eura za textovou 
zprávu. Ve stejný den začne 
také platit hranice 7,7 eura 
za gigabyte dat, která se bude 
v příštích pěti letech postup-
ně snižovat až na 2,5 eura. 
Dohodu vyjednávačů ještě 
musí formálně potvrdit člen-
ské země a europarlament.

„Evropa chtěla roaming 
zrušit, proto radikálně 
snížila velkoobchodní ceny. 
A to tak, aby byly náklady 
operátora za zákazníka, kte-
rý vycestuje mimo jeho síť 
do zahraničí, natolik nízké, 
že se operátorovi vyplatí po-
skytnout roaming zadarmo. 
To zároveň cenově nařizuje 

EU,“ řekl člen Rady Českého 
telekomunikačního úřadu 
Ondřej Malý.

Většina operá-
torů z jižních 
zemí, napří-
klad z Itálie, 
Řecka nebo 
Španělska, 
chtěla, aby 
byla velko-
obchodní 
cena co nej-
vyšší. Například 
nově 7,7 eura za gi-
gabyte dat totiž platí 
zákazníkův domácí operátor 
operátorovi té země, ve které 
zákazník data spotřebuje. 
Proto protestovali severní 
operátoři, kteří nesouhlasili 
s vysokými velkoobchod-

ními cenami. Kompromis, 
ke kterému EU došla, však 

podle Malého nepředsta-
vuje ideální stav.

„Na komisi 
bylo, aby došla 

ke kompromisu. 
Návrh 7,7 eura 
je ale velice 
jižní, tyto země 
to vyhrály,“ 

míní Malý 
s vědomím, 

že se bude tato 
cena v příštích pěti 

letech snižovat. „Že bude 
volání a SMS téměř zdarma, 
to operátoři snesou – jde 
o data,“ dodal s tím, že konec 
roamingu je výhodný hlavně 
pro veliké operátorské sku- 
piny.  více e15.cz

roaming v evropské unii skončí
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electrolux

švédský výrobce domácích 
spotřebičů v loňském čtvrtém 
čtvrtletí hospodařil s provozním 
ziskem 1,62 miliardy švédských 
korun (4,6 miliardy českých) 
po ztrátě 202 milionů švédských 
korun ve stejném období 
předchozího roku. Provozní 
zisk jen nepatrně zaostal 
za očekáváním analytiků, kteří 
jej odhadovali na 1,67 miliardy 
švédských korun.

siemens

Čistý zisk německého průmys-
lového konglomerátu v prvním 
čtvrtletí finančního roku vzrostl 
o 25 procent na 1,9 miliardy eur. 
společnost ve zprávě rovněž 
zlepšila odhady ziskových marží 
pro tento firemní rok, který končí 
30. září. tržby konglomerátu se 
v meziročním srovnání zvýšily 
o jedno procento na 19,1 miliardy 
eur. Příliv nových zakázek na-
opak klesl o 14 procent na 
19,6 miliardy eur.

apple

Přední americká technologická 
společnost obnovila v prvním 
finančním čtvrtletí růst prodeje 
chytrých telefonů iPhone, jejichž 
odbyt předtím tři čtvrtletí klesal. 
Prodej iPhonů i finanční výsledky 
překonaly odhady analytiků. 
Čtvrtletí do konce prosince 
bylo první, v němž společnost 
prodávala telefony nové verze 
iPhone 7, od níž si slibuje 
obnovení růstu tržeb. /čtk/

Výsledky
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Zasedání ČNB 
nic nezmění
Naposledy před koncem 
takzvaného tvrdého kurzového 
závazku dnes dostane bankovní 
rada České národní banky 
novou prognózu. Nový výhled 
z dílny analytiků ČNB by měl 

posunout očekávanou inflaci 
výrazně výše. Listopadová 
prognóza ČNB očekávala inflaci 
na konci loňského roku ve výši 
1,3 procenta. Prosincová realita 
ukázala, že meziroční cenový 
růst na konci roku dosáhl dvou 
procent. Tato hodnota předsta-
vuje inflační cíl národní banky. 

Vše nasvědčuje tomu, že se 
v prosinci nejednalo o jedno-
rázový výkyv. Cenový růst by 
se podle našeho odhadu měl 
po celý letošní rok pohybovat 
nade dvěma procenty a dvou-
procentní inflační cíl tak mírně 

přestřelovat. To vše by měla 
potvrdit i nová prognóza ČNB.

Změní se tedy pod tíhou 
inflačních dat postoj bankovní 
rady na pravděpodobné na-
časování kurzového závazku? 
Bankovní rada prohlásila, že 
exit jistě nepřijde dříve než 
ve druhém čtvrtletí, a na-
víc předpokládá, že konec 
kurzového závazku přijde 
kolem poloviny roku. Na tom se 
po dnešním zasedání pravdě-
podobně nic nezmění.

Přiblížení očekávaného termí-
nu by pravděpodobně přilákalo 

nové spekulanty, zatímco jeho 
oddálení by ve světle nových dat 
o inflaci málokdo věřil. My se 
domníváme, že k exitu dojde již 
na pravidelném zasedání 
4. května. Toto datum je do-
statečně brzy, aby odpovídalo 
zrychlující inflaci, ale na druhé 
straně je i blízko polovině roku, 
jak předpokládá ČNB. Navíc 
na tomto zasedání bude mít 
ČNB k dispozici novou prognó-
zu. Vše tedy napovídá tomu, že 
se jedná o příhodný termín.    

Autor je ekonomem Komerční banky          

Z parketu

Viktor Zeisel

Operátoři si 
budou mezi sebou 

účtovat maximálně

0,032
eura za minutu volání 

a 0,01 eura 
za SMS.
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n Při evakuaci bylo 
zraněno 16 policistů 
a sedm lidí zadrženo. 

Izraelská policie včera ráno 
zahájila evakuaci židovské 
osady Amona na pales-
tinském Západním břehu 
Jordánu. Osadu, ve které žijí 
asi tři stovky lidí, se odpůrci 
evakuace snažili bránit. Při 
střetech bylo lehce zraněno 
16 policistů, sedm lidí bylo 
zadrženo. Nejvyšší soud 
v roce 2014 nařídil demolici, 
protože osada byla postave-
na nelegálně, na soukromých 
palestinských pozemcích. 
Jako konečné datum pro 
vyklizení stanovil 8. únor.

Osadníci a jejich příz-
nivci zapálili pneumatiky 
a příjezdové cesty zatara-
sili kameny. Protestující 
házeli kamení na policisty, 
kteří přišli neozbrojení. 
Někteří z obyvatel se zamkli 
v domech, jiní se připoutali 
k těžkým předmětům, další 
nalili olej na silnici, po které 
postupuje policie. Několik 
rodin s malými dětmi odešlo 

dobrovolně ještě před zahá-
jením evakuace.

Amona patří k největším 
ze zhruba sta osad, které 
jsou nelegální i z pohledu 
izraelského práva. Podle me-

zinárodních zákonů jsou ale 
nelegální všechny, protože 
jsou postavené na okupo-
vaném území. Pravicový 
politik Naftali Bennett, 
který stojí v čele sionistické 

strany Židovský domov, 
včera v parlamentu řekl, že 
po ztrátě Amony bude násle-
dovat anexe celého Západ-
ního břehu. Občany Amony 
označil za hrdiny a slíbil, 

ozbrojenci začali vyklízet 
židovskou osadu amona

že parlament brzy schválí 
zákon, který povolí zábor 
palestinské půdy a ukončí 
podle něj právní vykořenění 
osad. Západní břeh Jordánu 
je místo historických židov-
ských území Samaří a Judea. 
Osadníci jsou přesvědčeni, 
že Židé na ně mají historické 
právo.

Izraelský vrchní rabín 
David Lau vyzval občany 
Amony, aby se vyvarovali 
násilí. „Evakuace těch rodin 
vyvolává žal a velkou bolest. 
Právo je ale třeba respek-
tovat a proti nikomu nelze 
použít násilí, a už vůbec ne 
proti bezpečnostním slož-
kám, které pro blaho Izraele 
pracují ve dne v noci,“ řekl 
Lau. /čtk/  sledujte e15.cz

Protesty. odpůrci evakuace už dříve oznámili, že hodlají protestovat. Podle policejního mluvčího 
Mickyho Rosenfelda se včera u osady pohybovalo asi 1500 aktivistů. Policistů bylo dvakrát víc.
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V současné izraelské koaliční 
vládě je mnoho příznivců 
osad. navrhli zákon, jenž 
má umožnit nepovolené 
osady zlegalizovat. Bude-li 
schválen, nebude použitelný 
retroaktivně, takže na amonu 
se už vztahovat nemůže. 
Zákon počítá s tím, že 
osadníci budou moci využívat 
palestinské pozemky, i když 
je nebudou moci vlastnit. 
Palestincům, kteří prokážou 
vlastnictví, bude nabídnuta 
kompenzace. Poslední 
slovo k zákonu bude mít 
nejvyšší soud.

izrael chystá 
k osadám zákon

německá policie provedla 
razii proti islamistům
n V ulicích hesen-
ských měst zasahova-
lo na 1100 policistů.

Rozsáhlou razii ve spolkové 
zemi Hesensko provedla 
včera ráno německá policie. 
Prohledala 54 objektů a za-
držela Tunisana podezře-
lého z verbování islamistů, 
oznámila prokuratura 
ve Frankfurtu nad Moha-
nem. Zásah byl namířený 
proti 16 osobám podezřelým 
z přípravy teroristického 
útoku. Zhruba 1100 policistů 
prohledávalo byty, obchody 
a mešity na západě Německa 
ve snaze nalézt hledané oso-

by ve věku mezi 16 a 46 lety, 
uvedla prokuratura.

Státní zastupitelství se 
nyní chystá obvinit tři osoby, 
a to z členství v teroristické 
organizaci a z přípravy ná-
silného protistátního činu.
Hlavní podezřelý, kterým je 

šestatřicetiletý Tunisan, byl 
zatčen ve Frankfurtu, aniž 
by kladl odpor. Podle policis-
tů od srpna 2015 vyhledával 
v Německu stoupence IS 
a vybudoval s jejich pomocí 
síť, jejímž cílem bylo spáchat 
v Německu atentát. /čtk/

Navalnyj hodlá vytrvat v klání o Kreml

Ruský opoziční předák Alexej Navalnyj před soudem v Ki-
rově prohlásil, že bude kandidovat na ruského prezidenta 
bez ohledu na soudní verdikt, který by mu v tom podle 
platné právní úpravy mohl bránit. Svou kandidaturu 
Navalnyj veřejně ohlásil koncem loňského roku. Podle 
ruských zákonů by i podmínečné odsouzení znamenalo 
vyřazení z voleb, které se uskuteční příští rok.

Novým favoritem na prezidenta Francie je Macron

Novým favoritem nadcházejících prezidentských voleb 
ve Francii je nezávislý centrista Emmanuel Macron. Tvrdí 
to průzkum agentury Elabe. Dosud favorizovaný kandidát 
tradiční pravice François Fillon, kterého zasáhl skandál 
kolem sporného zaměstnávání jeho ženy a dětí, by podle 
ankety nepostoupil ani do druhého kola. 

Britská vláda dnes vydá bílou knihu o brexitu

Britská vláda dnes vydá takzvanou bílou knihu, ve kte-
ré vyloží svůj plán odchodu Británie z Evropské unie. 
Oznámila to včera premiérka Theresa Mayová. Členům 
parlamentu dokument slíbila minulý týden, ale bez uvede-
ní termínu. /čtk/

Krátce

spolkový kriminální úřad dostane pravomoc pomocí elektronických 
náramků sledovat extremisty, kteří mohou chystat útok. Počítá s tím 
návrh, který včera schválil německý kabinet. Parlamentem by měl 
vzhledem ke koaliční dohodě projít bez větších problémů, i když 
kritici upozorňují, že může být protiústavní. elektronické náramky je 
za určitých podmínek v německu možné používat už dnes. nyní je 
chce vláda nasadit i proti lidem, kteří nespáchali žádný trestný čin.

náramky 
pro extremisty



Vyšetřovací 
komise a málo 
novinek
Fakta, která byla zřejmá už 
delší dobu, dostala oficiální 
punc. Blesková reorganizace 
elitních policejních útvarů 
z loňského května neohro-
zila protikorupční tažení 
detektivů. Masivní mediální 
útoky proti policejnímu 
prezidentovi Tuhému a mi-
nistru vnitra Chovancovi 
rozpoutal patrně někdo 
z olomouckých státních 
zástupců. Tolik lze zatím 
soudit z kusých informací, 
které jsou k dispozici z vy-
šetřování sněmovní komise. 

Takže zjištěné důkazy 
nepotvrdily, že by se jednalo 
o sabotáž práce detektivů. 
Ba naopak – rizikové bylo 
počínání některých policistů 
a státních zástupců. Parla-
mentní vyšetřovací komise 
podá dvě trestní oznámení, 
týkat by se měla jedné osoby 
z Generální inspekce bez-
pečnostních sborů a jednoho 
z olomouckých žalobců. Vlá-
dě komise navrhne, aby se 
mimo jiné zaměřila na čin-
nost olomouckého vrchního 
státního zastupitelství. 

Celá závěrečná zpráva má 
být poté, co ji projedná plé-
num dolní komory, zveřejně-
na na parlamentním webu. 
Poslanci by o ní měli zřejmě 
diskutovat ve čtvrtek. Už teď 
je ale jasné, že zpráva bude 
ve značné míře satisfakcí 
pro policejního prezidenta 
i ministra vnitra. A vnímání 
protikorupčního tažení z po-
slední doby obrátí naruby.

Ostatně Tuhému a Cho-
vancovi se už jedné satisfak-

ce dostalo. Trestní oznámení 
na ně a také na bývalého 
náměstka ministra vnitra 
Laubeho kvůli reorganizaci 
policejních útvarů bylo už 
v lednu smeteno ze stolu. 
Pražské vrchní státní zastu-
pitelství ve věci neshledalo 
trestný čin. Tím vlastně dalo 
za pravdu policejnímu prezi-
dentovi, který trval na tom, 
že cílem oznámení byl jen 
účelový nátlak a snaha 
destabilizovat vedení policie. 
Zkrátka šlo o záměrně šířené 
pomluvy, jak zase tvrdil 

ministr vnitra. Pro úplnost, 
trestní oznámení podal 
bývalý šéf ostravské expo-
zitury protimafiánského 
útvaru Jiří Komárek. Jeden 
z těch vedoucích pracovní-
ků ÚOOZ, kteří následovali 
příklad svého šéfa Roberta 
Šlachty a rozhodli se odejít 
od policie.

Podle šéfa parlament-
ní komise Pavla Blažka 
lidé z Vrchního státního 
zastupitelství v Olomouci 
„jednoznačně vstoupili 
do politického boje“. K tomu 
je ovšem nutné dodat, že se 
tak stalo už docela dlouho 
předtím, než reorganizace 
celostátních policejních 
útvarů málem způsobila 
pád koaliční vlády. A někteří 
komentátoři na neblahý stav 
vehementně upozorňovali. 
V Česku panuje situace, kdy 
státní zástupci dohlížejí 
sami na sebe, a vzniká tedy 
možnost, že by se například 
v případě problémů mohli 
navzájem krýt. To je další ze 
zjištění parlamentní komise 
a ani v tomto případě nejde 
o žádnou třeskutou novinku. 
Zjevně by to chtělo změnu 
zákona. Na místě je ale 
skepse. Tato vláda ani tato 
sněmovna se už do podobně 
choulostivé záležitosti roz-
hodně nepoženou. Vzpomín-
ka na rámus, který kolem 
reorganizace policie spustili 
ministři za ANO Babiš a Pe-
likán, je ještě živá. Tak tedy 
snad za rok nový kabinet? 
Uvidí se.

Komentář

Jana Havligerová

Podle šéfa komise 
žalobci z Olomouce 
„vstoupili do 
politického boje“. 
To se ale stalo 
dlouho před policejní 
reorganizací.

názory a komentáře www.e15.cz | 11 |
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 Je v politice nový. Bude mu trvat 
dlouho, než pochopí, co se ve světě 
děje, a USA za to mnoho zaplatí,

řekl o Donaldu trumpovi íránský 
prezident Hasan Rúhání 
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Přízeň a lísání
Ministr financí si po několika velkých chybách a zby-
tečných urážkách při svém vysvětlování příjmů koupil 
trochu času a přislíbil tuplovaný audit svých příjmů a jeho 
následné zveřejnění. Fajn, je to jistý pokrok. A celkem 
pochopitelně Andrej Babiš přidal i protiútok – majetkový 
striptýz by rád viděl i u předsedů ostatních stran. Potud 
všechno celkem jasné. 

Když byl ovšem na Babišovu kauzu Českou televizí dotá-
zán prezident Miloš Zeman, prohlásil, že auditem stejně 
pečlivým jako ty Babišovy by měly projít i finance dalších 
politiků. A navrch Hrad ještě oznámil, že během února 
podá ústavní stížnost na lex Babiš, neboť má zřejmě pocit, 
že za práva ministra financí se dokáže rvát odhodlaněji 
než poslanci ANO. Že má prezident Miloš Zeman k An-
dreji Babišovi vlídný vztah, je známo. Má to své velmi 
pragmatické důvody. Nicméně v určitých okamžicích už 
tato přízeň začíná připomínat spíše lísání, což je pohled 
nedůstojný hlavy státu. 
 Martin Čaban
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n Chilský režisér 
Pablo Larraín ve svém 
prvním anglicky mlu-
veném filmu Jackie 
sleduje, jak bývalá 
první dáma Spoje-
ných států Jacqueline 
Kennedyová pomoh-
la proměnit svého 
zavražděného muže 
v legendu. 

Iva Přivřelová

Pablo Larraín patří k nejpo-
zoruhodnějším režisérům 
současnosti, čehož si všimli 
už i v Hollywoodu. Jeho živo-
topisné filmy nikdy nejsou 
typické a očekávatelné, jak 
v našich kinech ukázal už 
ve vzpomínce na konec Pino-
chetovy éry No a letos ukáže 
v portrétu básníka Pabla 
Nerudy. Oba filmy o poli-
tice ovlivněné soukromím 
(a naopak) v sobě mají i dost 
ironie. V Larraínově prvním 
americkém snímku Jackie 
propojení veřejného s privát-
ním zůstalo, v podobě o dost 
pochmurnější a střízlivější. 

Píše se listopad 1963, 
prezident John Fitzgerald 

Kennedy je týden po smrti 
a jeho žena Jackie se chystá 
dát velký rozhovor novináři 
z časopisu Life. Rozhovor, 
v němž posvětí legendu 
o novodobém Kamelotu (jak 
se v Kennedyho éře nefor-
málně označoval Bílý dům, 
pozn. red.) a auru Kennedy-
ho jako jednoho z nejlepších 
prezidentů, na něhož může 
Amerika dodnes nostalgicky 
vzpomínat. 

Režisérova inteligen-
ce a odstup dobře slouží 
scénáři Noaha Oppenheima 
oceněného na festivalu 
v Benátkách, který přeska-
kuje z rozhovoru s Jackie 
ke dni atentátu, následnému 
organizování pohřbu i něko-
lika předchozím návštěvám 
v Bílém domě.

Jackie sice může po-
dle plakátu vypadat jako 
kostýmní drama ze soukro-
mí ikonické první dámy, 
s vizuálem inspirovaným 
dobovým filmovým materiá-
lem. Ve skutečnosti jde ale 
o divácky o něco nároč-
nější a mírně zdlouhavou 
komorní úvahu o mýtech 
a veřejných představeních, 
moci a truchlení, která by se 
místo Jackie měla jmenovat 
Odkaz. 

Ze tří oscarových no-
minací filmu je nejzaslou-
ženější ta za hudbu Mici 
Leviové (Pod kůží), příhod-
ně mrazivou, kakofonní 
a efektně zkombinovanou se 
soundtrackem z muzikálu 
Kamelot. Očekávané byly 
pak nominace za kostýmy 
a herecký výkon Natalie 
Portmanové, často snímané 
v detailu. Ta celý nelehký 
film udrží na svých bedrech, 
zároveň svou komplikova-
nou, náladovou, zmatenou 
a ne vždy sympatickou 
hrdinku zatěžuje dost zře-
telnou nápodobou předlohy 
i faktem, že se jí příliš nepo-
dobá. Peter Sarsgaard před-
stírající Bobbyho Kennedyho 

je na tom ale s důvěryhod-
ností ještě hůř.

Nicméně Jackie předsta-
vuje i přes své nedostatky 
výjimečný, odvážný kousek. 
Nachází za drahými kostým-
ky syrovost, za historickou 
událostí osobní trauma, 
za dokonalou ikonou nedo-
konalou ženu.

Jak Jackie 
budovala 
odkaz JFk

Bryan Adams vystoupí 
v Brně

Po třech letech se do Brna 
vrátí kanadský rockový 
zpěvák Bryan Adams. 
Interpret s typickým na-
křáplým hlasem a spoluau-
tor řady rokenrolových hitů 
i pomalých balad vystoupí 
19. listopadu v DRFG 
Areně. Obdobně jako v říjnu 
v pražské O2 areně zahraje 
nejen lety prověřený reper-
toár, ale i skladby z loňské-
ho nového alba Get Up!

Dylan vydá trojalbum 
s americkou klasikou
Americký zpěvák Bob Dy-
lan vydá na konci března 
trojdílné album Triplicate. 
Antologie bude složena  
z výběru písniček americ-
ké klasiky, která v minu-
lém století zářila na hu-
debním nebi v jazzové, 
swingové či muzikálové 
formě až do nástupu ro-
kenrolu. Album bude ob-
sahovat tři desítky písní, 
z nichž mnohé svého času 
nazpíval Frank Sinatra.

Kryštof přidá druhý 
koncert na Strahově
Kapela Kryštof přidá druhý 
koncert na strahovském 
stadionu Evžena Rošické-
ho a prodlouží si tak oslavy 
25 let své existence. První 
vystoupení naplánované 
na 16. září se vyprodalo 
za deset týdnů, když si 
na něj lístky koupilo  
40 tisíc příznivců skupiny. 
Druhý koncert se uskuteč-
ní 17. září. /duk, čtk/

Krátce

ikona. Intimní portrét Jackie Kennedyové (natalie Portmanová) 
se soustředí na dny po atentátu na JFK.

Jackie 

(drama, Usa/chile/Francie 2016, 
99 min)
režie: Pablo larraín
scénář: noah oppenheim
hrají: natalie Portmanová, Peter 
sarsgaard, Greta Gerwigová, Billy 
crudup
Premiéra: 2. února
hodnocení: 80 %
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n Specialisté z kali-
fornské univerzity 
spočítali, jaký vliv má 
nadváha řidičů na ná-
sledky dopravních 
nehod. 

Člověk s velmi vysokou 
nadváhou (obezita třetího 
stupně) má o 81 procent 
vyšší pravděpodobnost, že 
při automobilové nehodě 
zemře, než člověk s normál-
ní, případně lehce zvýšenou 
hmotností. Vyplývá to z nej-
novější studie vědců Kali-
fornské univerzity v Berke-
ley. Podrobně rozebrali  
3400 dopravních nehod 
a zjistili, že už při obezitě 
prvního stupně, kterou cha-
rakterizuje Body Mass  
Index (BMI) v rozmezí od  
30 do 34,9, vzrůstá riziko 
usmrcení řidičů o více než 
dvacet procent.

Pokud je objem lidského 
těla ještě větší (charakteri-
zuje ho BMI mezi 35–39,9), 
pak fatální následek hrozí 
s pravděpodobností o 51 pro- 
cent zvýšenou oproti nor-
málu. V případě ještě vyšší 
hodnoty BMI se hrozba ná-
hlého ukončení života zvýší 
o dalších třicet procent.

Ještě větší míra rizika je 
u žen. „V případě obezity 
prvního stupně vzrůstá 
pravděpodobnost jejich 
usmrcení o dalších 36 pro- 

cent a u těch ještě tělnatěj-
ších dosahuje dvojnásob-
ku,“ upozorňuje Roman 
Budský z Týmu dopravní 
bezpečnosti.

Důvodem, proč jsou oso-
by s nadváhou při havárii 
hůře chráněny, je podle 
Budského hlavně skuteč-
nost, že ochranné prvky 
v současných automobilech 
jsou konstruovány tak, 
aby zajistily bezpečí pro co 
možná největší vzorek po-
pulace. A třeba v Evropě je 
lidí s normální hmotností, 
případně mírně zvýšenou, 
přes 80 procent.

I když obézní lidé použijí 
bezpečnostní pás, enorm-
ní tuková vrstva na jejich 
břiše způsobí, že v přípa-
dě nárazu pás zafunguje 
daleko později než u řidiče 
s normální hmotností, což 
pak zvyšuje riziko zejména 
vnitřních zranění.

Podle současných statis-
tik je v USA v porovnání se 
světovým průměrem daleko 
více obézních lidí. Zatímco 
celosvětový průměr obezity 
je u dospělých lidí 13 pro-
cent, v USA je to 36,5 pro-
centa. Průměr v Evropské 
unii je 15,9 procenta, Česko 
je ovšem nad touto hranicí. 
Devatenáctiprocentní za-
stoupení obézních jedinců 
v populaci jej v rámci EU 
řadí na nelichotivé šesté 
místo. /per/
 více na autorevue.cz

smrtící tloušťka 
za volantem
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Delší reakční Doba. I když obézní lidé použijí bezpečnostní 
pás, enormní tuková vrstva na jejich břiše způsobí, že v případě ná-
razu pás zafunguje daleko později než u řidiče s normální hmotností. 

n Novodobý Fiat Tipo 
se již prodává ve třech 
variantách. Po seda-
nu přišel vloni v létě 
na trh hatchback, 
nyní řadu doplňuje 
klasické kombi. 

Radek Pecák

Nejméně 329 900 korun musí 
dealerovi italské automobilky 
zaplatit zájemce o variantu 
kombi modelu Fiat Tipo. 
Vyplývá to z informace tuzem-
ského zastoupení Fiatu. Tato 
cena je o třicet tisíc korun 
vyšší než v případě stejně 
vybaveného hatchbacku.

Auto pohání benzinový 
atmosférický čtyřválec se 
zdvihovým objemem válců  
1,4 litru a výkonem 95 koň-
ských sil. Maximální točivý 
moment 127 Nm se na přední 
kola přenáší prostřednictvím 
šestistupňové manuální pře-
vodovky. Dále je možno pod 
kapotu namontovat turbomo-
tor 1,4 T-Jet (120 koní), případ-
ně tentýž agregát umožňující 
jízdu na LPG, s automatickou 
převodovkou spojený agregát 
1,6 (110 koní) nebo diesely  
1,3 Multijet a 1,6 (120 koní). 
K posledně zmiňovanému  
lze získat také robotizovanou 
převodovku.  

Základní výbava obsahuje 
šestici airbagů, manuální 

klimatizaci, elektricky ovlá-
daná okna a zrcátka, rádio, 
a dokonce i střešní ližiny. 
Kola jsou plechová s rozmě-
rem 15 palců.

Prostřední stupeň výbavy 
označený jako Plus je dražší 
o 27 tisíc korun. Auto pak 
mimo jiné obsahuje také 
větší kola, LED denní sví-
cení, kožený volant a lepší 
audiosystém s pětipalcovým 
displejem.

Nejdražší je výbava Lounge  
za 393 300 korun. Zákazník 
se pak může radovat také 
ze šestnáctipalcových kol 
z lehké slitiny, tempomatu, 
automatické klimatizace, 
případně z audiosystému se 
sedmipalcovým displejem.

Celkem osm robotických 
vozítek může využívat jako 
mobilní základnu dodávku 
Mercedes-Benz Sprinter. Jak 
by mohlo vypadat doručová-
ní zásilek koncovým uživate-
lům, představily společnosti 
Mercedes-Benz Vans a Star-
ship Technologies již vloni 
v září ve formě konceptu.

Nyní je jasné, že spoluprá-
ce bude pokračovat i v bu-
doucnosti. Mercedes-Benz 
Vans se totiž stal hlavním 
investorem do výše zmíněné 
společnosti, která se zabývá 

Fiat tipo. větší kufr 
vyjde na 30 tisíc korun

vrchol. nejdražší výbava lounge mimo jiné zahrnuje šestnáctipalcová kola z lehké slitiny, tempo-
mat, automatickou klimatizaci či audiosystém se sedmipalcovým displejem.

mercedes investuje do firmy 
vyrábějící doručovací roboty

vývojem pozemních doru-
čovacích robotů schopných 
autonomní jízdy. Zatím 
do společného projektu in-
vestoval 16,5 milionu eur.

Projekt je v současné době 
již v takovém stadiu, že ještě 
letos bude v Evropě přistou-
peno k testování v reálných 
podmínkách. /per/
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skoro steJné 
PoDmínky. 
buddhistický chrám 
na úpatí posvátné 
hory Sung-šan v čín-
ské provincii Che-
-nan zná málokdo. 
Jiné to ale je, když 
se řekne šaolinská 
škola bojových 
umění. afghánské 
reprezentantky 
v tomto druhu 
sportu se rozhodly 
zvyšovat své doved-
nosti za podobných 
podmínek jako kdysi 
buddhističtí mniši. 
Posvátnou horou jim 
však je jen zasně-
žený bezejmenný 
kopec poblíž Kábulu.

n Umí odvézt jídlo 
z obchodu, donést 
prádlo do prádelny. 
Gita je ideální  
společnice.

Tereza Zavadilová

Vespa nejsou jen legendární 
italské skútry. Jsou to teď 
také roboty. Italský výrobce 
motocyklů Piaggio prostřed-
nictvím své Boston Fast For-
ward R&D lab tento týden 
představil robota se jménem 
Gita, který vypadá trochu 
jako sajdkára ze staré školy, 

ale je určen k tomu, aby 
chodil za člověkem a nosil 
mu jeho věci. 

Kulatý stroj se dvěma koly 
je 66 centimetrů vysoký, 
uveze osmnáct kilo a umí jet 
rychlostí jako bicykl až 35 ki-
lometrů za hodinu. Výrobce 
má za to, že by se Gita mohla 
stát perfektním společníkem 
na cesty. „Vyrábíme věci, jež 
doplní a rozšíří lidskou ka-
pacitu, místo aby ji nahrazo-
valy,“ uvedl Jeffrey Schnapp, 
šéf Piaggio Fast Forward.

Do robota může majitel 
naskládat třeba nákup nebo 
prádlo a on jej bude bezpečně  
následovat. Gita je vybavena 

ikonická vespa je nyní také robot
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sPolehlivá. gitu lze  
dokonce vyslat na pochůzku 
samotnou, když její majitel 
sám nemá čas.Fo
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dokonce Gitu vyslat na po-
chůzku samotnou, když 
sám nemá čas. Systém totiž 
umožňuje naplánovat trasu 
tak, aby robot věděl, kde se 
má zastavit, a také „viděl“ 
například překážky na cestě. 
Po tříhodinovém nabití je 
Gita schopná být v provozu 
osm hodin v rychlosti běžné 
chůze. A umí i sama zapar-
kovat.

Gita bude oficiálně  před-
stavena 2. února v Bostonu, 
cenu zatím výrobce ne-
zveřejnil. Dosud probíhají 
pilotní testy, nicméně firma 
počítá s uvedením robota 
do prodeje již letos. 

kamerami, používá techno-
logii Simultaneous Locali-
zation and Mapping, která 
vytváří 3D cloudovou mapu 
podle toho, jak lidský uživa-
tel chodí nebo jede. Také po-
zná, kdo je její majitel. „Gita 
uvolní majiteli ruce tak, aby 
se mohl soustředit na ostatní 
každodenní záležitosti, aniž 
by ho zdržovalo zavazadlo,“ 
líčí Schnapp. Majitel může 


